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Medlemsavgifter för 2021:
Medlem i Sverige: 350:-
Familjemedlem: 50:-
Medlem utanför Sverige: 400:-
BankGiro: 156-9870
Swish: 123 670 39 87

Från utlandet
BIC: SWEDSESS
IBAN: SE24 8000 0832 1200 4443 0544

Märk din betalning med: 
“Medlemsavgift 2021” 
samt namn och adress. 
Får inte allt plats mejla till 
medlemsarenden@islandshunden.se 
dina uppgifter.

Nyhet!
Om du vill vara miljövänlig och få din 
tidning som pdf på e-mail eller har bytt 
adress hör av dig till 
medlemsarenden@islandshunden.se

ISLANDSHUNDEN
Utkommer med 4 nummer varje år

Manusstopp 2021  Utgivning runt
Nr: 1 4/4  30/4
Nr: 2  30/5  25/6
Nr: 3 29/8  24/9
Nr: 4 14/11  10/12

  På omslaget:
  Milou
  Foto: Sofie Lund

Tidningen Islandshunden ges ut av SIFKTidningen Islandshunden ges ut av SIFK
Svenska Isländsk Fårhund Klubben. 

Varje år kommer det ut 4 nummer av 
rastidningen. Material till tidningen 
mailas till redaktionen.

Ansvarig utgivare:
Marie Lindström 

Redaktionen:
Mail: tidningen@islandshunden.se

Annonspriser:
Helsida:  kommersiell: 600:-
  medlem: 300:-
Halvsida: kommersiell: 350:- 
  medlem: 175:-

Championannons eller annan merit är 
gratis för medlemmar, 1 gång per hund, 
och är en halvsida. Det går bra att lägga till 
175:- för att få en helsida.

Vill du ha en annons i tidningen så hjälper 
vi dig gärna med layout. 
Maila dina önskemål och uppgifter till: 
tidningen@islandshunden.se

Klubbens officiella adress
SIFK 
c/o Jenny Lindström
Stenvägen 17
861 42 Sörberge

Svenska Isländsk Fårhund Klubben är 
en specialklubb inom Svenska Ken-
nelklubben samt medlem i ISIC, Icelan-
dic Sheepdog International Cooperation.
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I detta nummer:
3   Några ord från redaktionen.
4   Funktioner i klubben. 
5   Ordförandes rader.
6   Presentation av styrelsen.
7   Presentation av styrelsen forts.
8   Medlemshelgen.
9   Från Birk, fjällvandring 2018.18 juli.
10  Mean kinship og Dogs Global.
11  Pennhip – den nye røntgen metoden?
12  Pennhip - forts.
13  Pennhip - forts.
14  Minnen från Karin Öst.
15  Minnen från Karin Öst - forts.
16  Minnen från Karin Öst - forts.
17  Minnen från Karin Öst - forts.
18  Minnen från Elisabeth Folkeson.
19  Minnen från Elisabeth Folkeson - forts.
20  Minnen från Elisabeth Folkeson - forts.
21  Ulvdalens Jarfi - Ungdomssektionen.  
22  Från Vallningskommittén. 
23  Utvärdering av RAS - vallning. 
24  Utvärdering av RAS - vallning forts. 
25. Från region Mitt.
26  Rallylydnad.
27  Rallylydnad forts.
28  Viltspårcup.
29  Viltspårcup forts..
30  3:e brevet från Toste.
31  3:e brevet från Toste forts.
32  Bildtävling till kalendern.
33  Bildtävling till kalendern forts.
34  Bildtävling till kalendern. forts.
35  Hälsodata.

Några ord från redaktionen:
Från redaktionen får vi be om ursäkt för 
lite språkliga fel i nr. 1. Tryckfelsnisse 
var nog tyvärr framme på något ställe 
också. Förklaringen kan vara att detta 
var första gången som jag (Marie) har 
arbetat i programmet för tidningen och 
när man har flyttat texter och bilder fram 
och tillbaka för att få ihop allt så kan det 
lätt bli fel och man blir hemmablind för 
materialet.

Men framöver får vi extra hjälp med 
korrekturläsning så det blir fler ögon 
som tittar igenom hela tidningen innan 
den går till tryck.

I nummer 1 delade Hans Åke Sperne 
och Maria Hübinette med sig av sina 
minnen med isländsk fårhund och SIFK 
I detta nummer är det Karin Öst och Eli-
sabeth Folkeson som delar med sig av 
sina minnen. Det är fint att få ta del av 
alla minnen som sträcker sig 31 år bakåt 
i tiden. 

Men vi vill gärna ha in fler berättelser 
från medlemmar Skicka till tidningen@
islandshunden.se. Uppge hundens namn 
och fotograf när du skickar bilder.

Vi önskar också få in bilder på våra 
medlemmars hundar som vi kan pry-
da tidningen med. Både för utsida och 
innehåll. Så om du vill ha en bild på din 
hund i tidningen så skickar du naturligt-
vis även bilder till tidningens e-post.

Tänk på att de bilder vi inte får in kan vi 
inte heller publicera. 
Redaktionen: Marie och Pia

Artikelförfattaren har till fullo ansvar 
för inlämnade uppgifter. Redaktionen
svarar ej för insänt ej beställt material.

Foto: Malin 
Araheimo
Tildras Údi 
Lendison
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Funktionärer i klubben:
Styrelsen 2021
Ordförande/Avelsansvarig:
May Britt Sannerholt
Mail: ordforande@islandshunden.se, 
avel@islandshunden.se
Vice ordförande:
Johan Henriksson
Mail: viceordf@islandshunden.se
Kassör och suppleant:
Martina Persson
Mail: kassor@islandshunden.se
suppl1@islandshunden.se
Sekreterare och ledamot:
Jenny Lindström
Mail: sekreterare@islandshunden.se
Medlemsansvarig och ledamot:
Hanna Welling
Mail: medlemsarenden@islandshunden.se 
led2@islandshunden.se
Ledamot:
Marie Lindström
Mail: led3@islandshunden.se
Ledamot:
Malin Araheimo
Mail: led1@islandshunden.se
Ledamot:
Hanna Johansson
Mail: led4@islandshunden.se
Suppleant:
Lennart Harrysson
Mail: suppl2@islandshunden.se

Valberedning:
Robin Lundberg sammankallande.
Mail: valberedning@islandshunden.se
Tidningsredaktion:
Pia Elldalen & Marie Lindström
Mail: tidningen@islandshunden.se

Övriga funktioner i klubben:
Klubbansvarig vallning:
Marie Lindström
Mail: vallning@islandshunden.se
Klubbansvarig agility:
Hanna Welling
Mail:agility@islandshunden.se
Webbansvarig:
Johan Henriksson
Mail: webb@islandshunden.se
Valphänvisning:
Pia Elldalen
Mail: valp@islandshunden.se
Klubbshopen:
Malin Araheimo
Mail: shop@islandshunden.se
Ungdomsansvarig:
Jenny Hellman
Mail: ungdom@islandshunden.se

Lokala kontaktpersoner:
Nordväst:
Eva Pettersson, Kil, Värmland, 
073-023 82 61, ep-sp@hotmail.com
Gästrikland:
Ewa Kajle; Årsunda; 0762-02 67 25
fieldwork@gmail.com
Väster:
Maria Babkin, Borås
vaster@islandshunden.se
Mitten:
Jenny Lindström, Timrå 0703-93 55 35
mitten@islandshunden.se
Dalarna:
Hanna Welling, Orsa 0700-9117 08
hannis9517@hotmail.com
Söder/Småland:
Marie Olsson, Nybro, 073-392 27 14, 
smaland@islandshunden.

Vi söker kontaktpersoner för Norr och 
Öster! Är du intresserad mejla till:
medlemsarenden@islandshunden.se
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Ordförandes rader:
Jag vill börja med att tacka för ert för-
troende att fram till nästa årsmöte leda 
styrelsens arbete enligt den verksam-
hetsplan som årsmötet antog. För ett år 
sedan hade jag nog aldrig kunnat före-
ställa mig att det var jag som skulle skri-
va ordförandes rader. När detta skrivs 
har det gått en vecka sedan årsmötet och 
vi är halvvägs in i verksamhetsåret. I 
Roslagen står äppelträden i knopp och 
om knappt en månad är det midsommar.

Det var väldigt glädjande att se så 
många på årsmötet. Särskilt gott var det 
att både se och höra er även om det var 
i ett digitalt rum på nätet. Vi, i den av-
gående styrelsen, är glada för att vi fick 
möjlighet att besvara frågor och det var 
viktigt att alla fick höra samma informa-
tion.

När ni läser detta har vi en ny styrelse på 
plats. Många är nya och det känns roligt 
och spännande att få börja jobba till-
sammans i styrelsen. Vi har fått in nya 
kompetenser och vi ”gamla” har upp-
giften att introducera alla nya i hundor-
ganisationen, vårt uppdrag som svensk 
specialklubb och kanske det viktigaste 
av allt, att förvalta isländsk fårhund, för 
framtiden. Liksom alla andra nationel-
la hundraser, utgör den en del av sitt 
hemlands kulturarv. Särdeles angelä-
get eftersom den också är Islands enda 
hundras.

Närmast framför oss står medlemshel-
gen som i år kommer att arrangeras i 
nerbantad version. Samhället öppnar 

upp i steg 1 från den första juni. Äntli-
gen kan vi så sakteligen återgå till något 
mer normala livsförutsättningar. Natur-
ligtvis i största försiktighet. Risken för 
att smittspridningen ökar igen är över-
hängande. Vi har alla ett ansvar för att 
det inte sker. Därför följer vi SKK:s och 
Folkhälsomyndighetens riktlinjer och 
allmänna råd. Vi kommer att se över 
vad som är möjligt och återkommer 
med information. Vallningen kommer 
att genomföras som vanligt. Mer infor-
mation om övriga aktiviteter kommer på 
hemsidan och FB. 

Med det vill jag önska alla en trevlig 
sommar.

May Britt Sannerholt

Foto. Lise-Lotte Reijer
Joneshills Dis Frostidottir
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Presentation av 2021 års styrelse:

Ordförande och ansvarig för avelsfrågor: May Britt Sannerholt. 
Jag hyr bostadshuset på en gård i Väddö norr om Norrtälje. Jag kom 
i kontakt med hundrasen 1979 och min första isländska fårhund fick 
jag 1985, en import från Island. Mitt intresse för avel har hållit i sig 
hela mitt vuxna liv. Jag var med i gruppen som lade grunden för 
klubbens bildande 1990. Jag har sedan dess engagerat mig i 
klubbens uppdrag gällande avelsfrågor. Det internationella 
samarbetet ISIC har jag följt från start och sedan flera år tillbaka 
sitter jag tillsammans med Wilma Roem i ISIC:s avelskommitté. 
 

 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

Vice ordförande och ledamot: Johan Henriksson. Jag bor i 
Stockholm och har hunden Iving tillsammans med min 
sambo. Iving är min första hund och jag fastade för rasen då 
jag vill ha en frisk hund som kan följa med på vandring. I 
min nya roll hos SIFK hoppas jag kunna jobba för att andra 
kan få upp ögonen för rasen och jag ser fram emot att lära 
mig mer om isländsk fårhund. 
 

Sekreterare och ledamot, kontaktperson för region mitt: 
Jag heter Jenny Lindström. Jag bor i Sörberge, som ligger 
strax norr om Sundsvall. Min första Isländska Fårhund köpte 
jag 2003, en go tik vid namn Littla. På senare år har ju 
potatisen Otis kommit in i mitt liv med fart och fläkt. 
Förutom hundar så ligger hästar och natur starkt och varmt 
om hjärtat. Jag håller på med westernridning.  I övrigt så är 
det motorer, bilar, snöskoters och motorsport som värmer 
hjärtat. 
 

 Medlemsansvarig och ledamot, ansvarig för agility och 
rallylydnad samt kontaktperson för region Dalarna: Jag 
heter Hanna Welling och har haft isländsk fårhund sen år 
2009. Lite annat kort om mig är att jag är uppväxt i 
Stockholm men bor idag i Älvdalen i Dalarna med min 
sambo och tre hundar. Har två isländska fårhundar vid namn 
Tigull och Teitur och fler isländska fårhundar ska det nog bli. 
Utöver att träna och tävla i olika hundsporter så lever vi ett 
aktivt friluftsliv.  
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Ledamot: Jag heter Malin Araheimo. Bor från och med i 
sommar i Enköping men är född och uppvuxen i Stockholm. Jag 
har haft hund sen 2013 och är nu inne på min tredje hund, 
isländska fårhunden Údi, 3 år.  Mitt största intresse med 
hundarna är att utforska nya ställen att gå på. När det gäller 
hundträning är vallningen det jag fastnat för med Údi men vi 
tränar förstås lite allt möjligt.  
 

Suppleant: Martina Persson heter jag och bor i Dalarna med 
min Diljas Bjarki Idunnsson som blir 5 år till hösten. Vår 
favoritaktivitet är att hänga i stallet och åka ut på äventyr i 
naturen, även mysa hemma är uppskattat. 2001 fick jag min 
första islänning, Skarpi, så i 20 år har jag älskat den här rasen 
och ser nu fram emot att få lära mig mer och vara en del i SIFK's 
arbete. 
 

Suppleant: Jag heter Lennart Harrysson och bor på landet med 
min fru och våra två hundar, en isländsk fårhund, Birk som är 3 
år och en collie, Kenzo som är 5 år. Hundarna är vårt största 
intresse. Vi tränar och tävlar i lydnad, rallylydnad och bruks. Vi 
tränar även Nosework och viltspår.  Jag ser fram emot att få vara 
delaktig och föra klubbens arbete framåt tillsammans med 
övriga medarbetare.  

 

Ledamot och vallningsansvarig: Jag heter Marie Lindström 
och har varit aktiv inom SIFK sedan 2012. Intresset för rasen 
och klubben kom med min första isländska fårhund Flisa. Flisa 
jobbar som terapihund med mig på en daglig verksamhet. 
Förutom att jobba tillsammans så har vi ett stort intresse av att 
vistas i naturen samt för vallning.  

 

Ledamot: Hanna Johansson heter jag och bor i Norrköping. Har 
en ettårig Isländsk fårhund, Viska. Natur, hund och familj är det 
jag brinner för och just nu tränar jag och Viska rallylydnad men 
ska även gå vallningskurs i sommar. Uppvuxen med hund, 
tidigare haft Tollare. Men att ha en Isländsk fårhund var som att 
hitta hem och hitta rätt. I vardagen har jag även kaninuppfödning 
och Viska är gladeligen med och städar och pussar på 
kaninerna.  
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 MEDLEMSHELG 2021
               SIFK 31 år

Vallning 29-30 juli:
KM i vallning kommer att hållas på 
Fäboda gård i Sörmland torsdag e.m. 
den 29 juli.

Anmälan sker till vallning@islands-
hunden.se senast 8 juli.

Startavgift är 450 kr. per ekipage.

Träning inför KM kommer att hållas 
på f.m. Frivilligt att delta.

Anmälningsavgift till träningen är 450 
kr per ekipage.

FCI officiellt vallanlagstest (NHAT)
kommer att hållas på fredagen 30 juli.

Det kommer att delas upp i två grupper 
med max 6 deltagare i varje grupp. 

Anmälan sker också här till vallning@
islandshunden.se senast den 8 juli.

Anmälningsavgiften är 750Kr.

Samtliga avgifter sätts in på bg 156-
9870.
Uppge vad du betalar för.

Norrköping 31 juli- 1 aug:                      

När tidningen sätts så är planeringen för 
att kunna ha någon form av medlems-
helg i full gång. Den kommer att vara på 
Norrköpings BK.

Då Folkhälsomyndigheten och därmed 
också SKK har lättat på restriktionerna 
så öppnar det möjligheter för oss att ha 
en medlemshelg. Även om den kom-
mer att vara anpassad och vi behöver ta 
smittrisken på högsta allvar.

Information om medlemshelgen kom-
mer attt finnas på hemsidan. 
www.islandshunden.se

Vi har engagerat Hans-Åke Sperne 
som domare oavsett om det kan bli en 
officiell utställning eller en exterriörbe-
dömning.

Förhoppningsvis så har vi också KM i 
rallylydnad och agility.

Mer detaljerad information samt anmäl-
ningsuppgifter kommer att finnas på 
hemsidan samt Facebook. 

Har man inte tillgång till något av detta 
så skicka ett brev eller vykort till med-
lemsansvarig Hanna Welling så får du 
information via brev. Adressen finner 
du på baksidan av tidningen.
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Fjällvandring 2018 Grövelsjön

Apropå lite missar i nr. 1 så hade ett 
namn trillat ur deltagarlistan på fjäll-
vandringen i Grövelsjön 2018. Så klart 
var också Brytarspetzens Milla Fjalars-
dottir med även här. Tillsammans med 
sin kompis Bingo.

Foto: Marie Lindström
Brytarspetzens Milla Fjalarsdottir (Milla).

Foto: Marie Lindström
Bingo.

Från Birk:

Hej
Jag heter Keilafells ”Birk” Arnstein-
son. Jag är med i en onlineutmaning 
på fb, ”Jag är modig” som Linda Fyhr  
har ordnat. Jätteroligt, många kluriga 
saker som man ska göra. Extra roligt 
nu i denna coronatid, när det inte finns 
några tävlingar eller utställningar!

Här ska man gå på stege! Min store-
bror som är en collie långhår, (Kenzo) 
tyckte också det var jättekul, så roligt 
att han inte kunde vänta på sin tur ☺️

Hälsning från Birk med matte Marita 
och storebror Kenzo   

Med vänlig hälsning
Marita Harrysson 

Foton: Marita Harrysson 
Birk och Kenzo

Glöm inte att fira Isländska Glöm inte att fira Isländska 
Fårhundens Dag den 18:e juli.Fårhundens Dag den 18:e juli.

Detta brukar firas genom olika Detta brukar firas genom olika 
träffar. Lägg gärna ut på Face-träffar. Lägg gärna ut på Face-
book om ni hittar på något roligt.book om ni hittar på något roligt.
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Mean kinship og Dogs Global  -  for 
begyndere.
Af Svend Brandt Jensen, bl a baseret på 
oplysninger fra Wilma Roem Holland.

Här kommer nu del två av denna artikel.

Lidt dybere forklaringer
Indavlsprocenter i Dogs Global
I Dogs Global er indavlsprocenterne 
beregnet over alle generationer helt til-
bage til de første/oprindelige hunde, de 
såkaldte “founders”. Dette er den eneste 
måde at få viden om, hvad indavlnings-
niveauet for vores race i virkeligheden 
er. Denne indavlsprocent fortæller os, 
hvordan grundlæggernes (the foun-
ders”) gener fordeles og kombineres i 
den nuværende population af islandske 
fårehunde. Grundlæggernes gener er de 
eneste gener, der er tilgængelige i racen. 
Som Pieter Oliehoek siger “en race har 
aldrig mere mangfoldighed end den, der 
eksisterede hos grundlæggerne. Hvis du 
har stamtavelfakta, der går længe nok 
tilbage, kan du beregne, hvor meget af 
“the founders” originale genom, der sta-
dig findes i den nuværende hundepopu-
lation. ”

Indavl over 4 eller 5 generationer 
fortæller dig kun om nylige forhold og 
at undgå denne form for indavl kan tyde 
på, at din indavl er lav, mens reelt indavl 
faktisk er høj på grund af hvad der skete 
6 eller flere generationer tilbage.

Mean kinship eller gennemsnitligt 
slægtskab:

Denne metode kræver adgang til stam-
tavledata for racen helt tilbage til de 
første hunde (grundlæggerne – “the 
founders”) og om muligt på globalt ni-
veau. Ved hjælp af et specielt computer-
program kan man beregne den enkelte 
hunds gennemsnitlige slægtskab til alle 
andre individer i racen. Baseret på stør-
relsen af dette slægtskab, giver Pieter 
Oliehoek dem en farvekode grøn, gul 
eller orange. Grønne hunde har meget 
lavt slaægskab til resten af racen. De 
repræsenterer således "sjældne gener", 
som det er vigtigt at bevare ved at bruge 
hunden til avl. Gule hunde er mellem-
høje i forhold til resten af racen, og de er 
også fine at bruge. For ikke at angive et 
”fuldt stop” bruger Pieter farven orange 
i stedet for rød på de hunde, der har en 
høj grad af slægtskab til resten. Der kan 
meget vel være andre egenskaber hos 
en sådan hund, der gør den til en positiv 
bidragyder til racen. Men dybest set er 
de orange hunde så meget relateret til 
resten af racen, at yderligere anvendelse 
vil medvirke til en højere grad af indavl.

Här avslutar vi del 2 av artikeln. Sista delen 
kommer i nästa nummer. Vill du läsa arti-
keln i sin helhet så finns den på hemsidan.
www.islandshunden.se

Foto: Gusti
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Från danska till norska: 
Av Jimmy Brastad (ordförande i 
Norska Isländska Fårhundklubben) har 
vi fått en artikel om en ny metod för 
höftledsröntgen. Artikeln har publicer-
ats i den norska klubbtidningen och är 
skriven av Linn Langset

PENNHIP – den nye røntgen 
metoden?

Hva er det? 

Metoden ble utvikler av Dr.Gail Smith 
i 1983, han var da professor ved Uni-
versity of Pennsylvania School og Ve-
terinary Medicin.   PennHIP metoden er 
mer nøyaktig enn gjeldende standard, 
når det kommer til å forutse om hunden 
vil få hofteproblemer.  Ved forskning 
har det blitt konstatert at hundens hofte-
ledd er mest slapp når den står, og derfor 
begynte universitetet i Pennsylvania å 
finne metoder som liknet dette. Kanskje 
det aller viktigste, det er en stor viten-
skapelig database som huser all penn-
HIP data, det er gjort masse forskninger 
opp igjennom årene, og tydelig bevis på 
at å avle etter en DI index gir bedre re-
sultater enn dagens standard. 

PennHIP Metoden tilbys i USA i regi 
av universitetet i Pennsylvania (AIS, 
antech imagine service). Målsettingen 
er å kunne gjøre hoftevurdering så tid-
lig som ved 16 uker, men foreløpig er 
anbefalt screeningalder 6 måneder. Me-
toden er primært basert på vurderingen 
av tøyeligheten/løsheten (laxity) i led-
det når hunden er sedert, men det gjøres 
også standard HD røntgen for vurdering 
av eventuelle degenerative forandringer 
(artroser). Undersøkelsen blir gjort av 
PennHip – sertifiserte veterinærer/dyre-
pleier med hunden i ryggleie. I tillegg til 
et standard hofte-røntgenbilde tas to bil-
der med lett bøy og rotasjon utover hvor 
leddet påføres henholdsvis press/kom-
presjon og drag/distraksjon etter gitte 
retningslinjer. Ulike indekser for kom-
presjon (CI) og distraksjon (DI) bereg-
nes ut fra røntgenbildene. Beregningene 
er oppgitt å være rasespesifikke.

Resultatet presenteres basert på bereg-
net DI-indeks som uttrykk for i hvilken 
grad lårbeinshodet lar seg bevege ut av 
hofteskåla. DI rangeres fra 0 til 1, der 0 
betegner full kongruens (ikke løst ledd) 
og 1 betegner ledd fullstendig ut av 
stilling (komplett luksasjon). Den dår-
ligste (løseste) hoften legges til grunn 
for hundens resultat. Hunder med DI la-
vere enn 0,3 skal ikke ha risiko for sene-
re utvikling av slitasje/artrose, mens hos 
hunder med DI over 0,7 er sannsynlig-
heten for artrose svært høy. Av hunder 
med DI mellom 0,3 og 0,7 mener man 
generelt at over halvparten av hundene 
vil utvikle artrose, men med noe rase-
variasjon. PennHip systemet krever at 
allebilder sendes inn til vurdering og 
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rering, og man får svar innen 72timer. 
DI vil ikke endre seg selv om en annen 
tar bilde neste gang, om bilde blir tatt 
igjen senere i livet eller ut ifra hvem 
som avleser bilde. Derfor er dette en 
helt objektiv avlesningsmetode for hof-
teleddets slapphets grad.

Hvordan foregår det:
Hunden røntgens i tre ulike posisjoner, 
distraksjon, kompresjon og standard 
hofte-røngten posisjon. Hunden må 
være bedøvd og helt avslappet i musku-
laturen. Når det kompresjon og distrak-
sjons bildene skal tas, skal hunden være 
så godt bedøvet at de ikke merker noen 
verdens ting. Distraksjon og kompres-
jon bildene er det som er unikt for Penn-
hip da det er her slappheten og passfor-
men måles. Ved distraksjon brukes det 
en «distraktor» som justeres etter hun-
den størrelse. Denne brukes for å presse 
hoftekulen ut av skålen. Her er det vik-
tig å bemerke seg at hver enkelt klinikk 
har sin egen «distraktor» som er merket 
med et nummer, og tilknyttet klinikk 
(for å unngå juks). 

Standard HD bildet 

Kompresjons bildet                                                                 

Distraksjons bildet. 

Hvordan bruke dette i avl?
For den raskeste genetiske endringen 
kan oppdretteren bestemme seg for å 
parre bare de tetteste hoftene i rasen (de 
med lavest DI), og deretter fortsette å 
avle etter stramme hofter derfra. Denne 
tilnærmingen vil imidlertid skape økt 
innavl som kan ha negative effekter. Å 
stifte et avlsprogram på bare noen få 
hunder vil redusere det generelle gene-
tiske mangfoldet i «genbassenget» og 
kunne bidra til tap av noen ønskelige 
egenskaper eller føre til uttrykk for noen 
uønsket egenskaper. Denne virkelighet
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en påvirker noen raser mer enn an-
dre. For eksempel har mindre enn 2% 
av Golden Retrievers hofte slapphet i 
’tight-hipped’ området, noe som betyr 
en DI under 0,30. Hvis man skulle kre-
ve at avlskandidater overholder denne 
standarden, ville 98% av Golden Re-
triever bli ekskludert fra avl, noe som 
resulterte i en alvorlig reduksjon i gene-
tisk mangfold. Denne avlsstrategien vil 
verken være praktisk eller akseptabel 
for oppdrettere, og den anbefales abso-
lutt ikke av PennHIP.

PennHIP kan brukes som et ekstra mid-
del i tillegg til de som er i dag, evt er-
statte f.eks standard hofte-røntgen. Det 
er mange forskningsrapporter som lig-
ger ute på deres hjemmesider, om for-
skjellen på det vi bruker i dag og Penn

hip. Det kan være sånn at en hund med 
A hofter, har faktisk en veldig høy DI 
index, og vil dermed ikke avle så bra 
hofter som vi alle tenker det vil gjøre. 
Mens en hund med C og eller D hofter 
kan faktisk ha en normal DI index og 
bør dermed ikke utelukkes for avl. Dette 
gir oss som har lite genetisk variasjon 
noe å tenke på, da vi alltid har strebet 
etter disse «HD-frie» hundene, fordi de 
er de «beste». Dog kan det være stikk-
motsatt, og vi har dermed utelukket og 
kanskje mistet en del genetisk materiale 
nettopp pga en enkelt bokstav.

For Islandsk Fårehund ligger gjennom-
snitt DI på: 0,53. Og 90% av de islen-
derene som er Pennhip røntget ligger 
innenfor en DI index på 0,33 – 0,78. 
Resten av 10% ligger under og over.   
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Minnen från Karin Öst:
Kennel Wadsteinas historia
I mars 1990 så bilade  jag ner till Jönkö-
ping för att hjälpa till med att visa Väst-
götaspetsar på utställningen där! När jag 
klev ur bilen så fick jag se en mycket 
vacker hund och då var jag tvungen att 
gå fram till mannen och frågade vad är 
det för ras? Då svarade han – det är ing-
en blandras !!  Det är inte det jag frågar 
om utan vilken ras det är och då svara-
de han Isländsk Fårhund! Då berättade 
han att de skulle ha en träff för isländska 
fårhundsägare och att han väntade på en 
buss som skulle komma från Stockholm 
för de skulle ha ett första möte för rasen 
denna dag!

Gick sedan in på utställningen för att hit-
ta ringen till Västgötaspetsarna! Då vi-
sade det sig att Västgötaspetsarna skulle 
in i ringen först och jag behövde inte 
visa någon! Efter dem kom Isländska 
Fårhundar! Vilken tur jag hade för där 
slog jag mig i samspråk med ägarna till 
Islandshundarna och frågade hur de var 
mentalt och med pälskvaliten. Bra svar 
fick jag av alla så då undrade jag om det 
fanns valpar till salu någonstans?? Träf-
fade Lillemor Kullman Kennel Ullälvas, 
hon bjöd in mig till sin kennel så jag 
kunde bilda mig en egen uppfattning! 
Ja det var så den började min stora pas-
sion för Isländsk Fårhund!

Min första IF kom från Ulvdalens Ken-
nel – maken och jag bilade upp förbi 
Uppsala och kollade valparna och då var 
det en hanvalp född den 29/6 1990 som 
såg bra ut han var bara 4 veckor men

det gick att se vinklar, huvudform och 
rörelser – så vi bestämde oss för honom! 
4 veckor senare hämtades han hem till 
Vadstena! Ulvdalens Frodi hette han 
och visade sig så småningom vara en 
stjärna i spår i nästan omöjlig skogs-
terräng! Dessutom så blev han SEUCH 
snabbt!

Foto: Elisabeth Folkeson.  Ulvdalens Frodi 

Min nästa hund blev Ullälvas Sorta som 
tyvärr blev skadad när en gäst lyfte upp 
henne när hon var 2½ månad och bara 
lät henne ramla ner!! Denna kvinna 
hade bara katter och de kunde man göra 
så med -sa hon! Men Sorta skrek och 
kröp in under en byrå – dagen därpå så 
åkte jag in till en kiropraktor som lyck-
ades rätta till skulderbladen på henne -
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tack och lov! Hon fick så småningom en 
kull med 4 valpar!

Nästa tik blev Ullälvas Tibrá eller Tima 
som jag kallade henne för! Uppfödaren 
sa ska du ha henne? Hon är den fulaste 
valp jag sett – jaha sa jag – i mina ögon 
är hon helt perfekt! Lillemor Kullman 
ville att jag skulle vara fodervärd till 
henne och det gick jag med på eftersom 
hon inte trodde på mig Det var nog det 
bästa val jag gjort någonsin!! 

dit och kollade på dem och de var jätte 
fina! Efter 3½ vecka hämtade jag hem
Tima, hon blev jättelycklig över att få 
komma hem igen!! Hon blev helt enkelt 
en perfekt avelstik! Många valpköpare 
har startat upp sin avel efter henne! 20 
valpar fick hon sammanlagt. Hon blev 
SEUCH!  

Något som jag värdesätter mest var 
mina kontakter med andra uppföda-
re – vi var fyra uppfödare som åkte till 
varandra när valparna var 5 veckor och 
utvärderade dem och det var en givande 
idé!! Man lär sig mycket av att prata om 
hur våra valpar utvecklas under en viss 
tid! Detta gjorde att jag även kom på att 
man kunde mäta mankhöjden den dagen 
när valparna blev 5 månader för att se 
hur stora de skulle bli som vuxna! Tikar 
växer ca 3 cm till fram till 1 år!  Hanarna 
fortsätter att växa ca 5 cm till  fram till 
3 -5 års ålder!

Den roligaste resan för parning med Ti-
brá var till Holland och Bettan/ Elisa-
beth Folkeson skulle följa med.  Så vi-
sade det sig att det skulle bli ett dop just 
den dagen och vi var tvungna att åka 
men Bettan kom i alla fall – tack och 
lov!! En lång resa men med Bettan som 
kartläsare gick det bra. Hanen hette Olaf 
ur fra ThyturStadir och som tur var så 
gillade de varandra och det blev bra par-
ningar – resultatet blev 5 vackra valpar! 

Foto: Elisabeth 
Folkeson
Ullälvas Sorta 
med valpkull.

Foto: Elisabeth 
Folkeson.
I Holland. Karin 
med hundarna Olaf 
ur fra ThyturStadir 
och Ullälvas Tibrá 
(Tima).

2 år senare bilade jag ner till Danmark 
för att para Tima med Skovridergaar-
dens Vinur! Allt gick bra och åtta veckor 
senare ringde jag och frågade när Lil-
lemor ville komma och hämta henne? 
Skickade bilder på hur Tima såg ut nu! 
Hon har ju inga valpar sa Lillemor - jo 
sa jag  men det är bara tikvalpar och de 
ligger högt upp vid revbensbågen! Efter 
tre dagar ringde hon och sa - det blev 5 
tikvalpar och stora! 

När valparna var fem veckor så åkte jag

Foto: Elisabeth Folkeson. Ullälvas Tibrá
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På gården Kråknäs ordnade Bettan ock-
så ”Spoi-träffar”en gång om året och jag 
tror att det började 1993, fantastisk ro-
ligt för både hundar och ägare! 

Nästa kull så blev jag erbjuden en Hol-
ländsk hane men när han kom så fick jag 
se att han hade en grön rinnande sörja 
från snoppen!  Ringde veterinär och han 
sa att den kan du inte para din tik med 
förrän om 14 dagar – alltså gick inte 
det! Då meddelade en uppfödare  Rii-
ta Lumilouto som bor i Finland och sa 
att jag kunde få använda Fjalla-Freki 
som bodde i närheten av Åbo! Han hade 
alla utmärkelser man kunde önska! Jag 
skyndade mig att fråga min make om 
han kunde tänka sig att åka med Tima 
– nej inte ensam men om jag får ta en 
kompis med mig så gör jag det!

Kompisen som kallades Arne Gas ställ-
de upp på en gång! Jag ringde till Viking 
Line och de hade några biljetter kvar så 
jag beställde tur o retur! Det var fullt på 
färjan eftersom det var Lucia-fest om-
bord.  Dagen därpå gick jag in i en affär 
här i Vadstena när en kille kom inspring-
ande och frågade kassörskan, har Arne 
Gas varit här och lämnat tipset? Nej sa 
hon!  Då svarade jag – min make och  
Arne Gas har jag skickat till Finland på 
en parningsresa!   Det blev så småning-
om 5 fantastiska valpar som har lämnat 
många DNA spår efter  sig!

Många har frågat varför jag helst parat 
mina tikar med hundar från Holland!! 
Orsaken till det var att de flesta hundar-
na här i Sverige var mycket nära släkt! 
Fjalla-Freki förde också in nytt blod!

Nästa kull med Tima var med ännu en 
vacker hane från Holland men han var 
registrerad i Sverige! Hans namn var 
Gunnar Fra Gull Lyklinum och det blev
fina 5 valpar även denna gång! Den 
Holländska uppfödaren kom till Sveri-
ge och tittade på valparna och hon var 
också belåten med resultatet! I denna 
kull föddes bl.a Wadsteinas Stassa Glit-
brá som blev min nya avelstik, Hon fick 
bara 2 kullar eftersom den första kullen 
fick vänta alldeles för länge på hjälp! 
Bettan var hos mig och vi fick åka ända 
till Jönköping! Där var det inga rutine-
rade veterinärer så de missade att ope-
rera i tid och 2 tikar dog men 3 hanar 
klarade sig! 

Stassa  fick en kull till med Ulvdalens 
Narfi och som tur var så gick det bra men 
jag ringde till min veterinär när jag såg 
att det var dags och vi fick komma, det 
blev 5 underbara valpar! Men då visade 
det sig att livmodern hade gått sönder 
vid första kullen! Alla valpar klarade sig 
tack vare min duktiga veterinär som tur 
var.  Stássa var en härlig och nära kom-
pis, även på lydnadstävlingar samt duk-
tig och  härlig utställningshund och fick  
SE UCH NO UCH Nordisk Vinnare -03 
Nord-V 07 Svensk Vinnare 2011!

Så fick Wadsteinas Rimma på Gotland 
en kull med fina valpar, pappa till val-
parna var Pretty-Pruds Lappi en läcker 
Champion ! 

Då  blev det färjan till Gotland när val-
parna var 5 veckor helt underbart att 
vara på en liten semester och Stássa var
lycklig över att havet inte var så långt



17

bort, sanden var också skön att rulla i! 
Vi fastnade för Rodiaud en envis valp 
som gick sin egen väg, de andra valpar-
na lekte tillsammans! Efter 3 veckor så
kunde vi hämta henne vid färjan i Os-
karshamn för en annan valpköpare kun-
de ta med henne dit!  Rodiaud  fick heta 
Rodja det var enklare att säga!

Foto:Elisabeth Folkeson
Stassa och Rodja

Några år senare tog jag en kull på hen-
ne, det fanns  nämligen en uppfödare 
som så gärna ville se om hennes mycket 
vackra hane kunde få tikvalpar!  Vi prö-
var sa jag men då får du komma när jag 
ringer, absolut sa hon!  3 dagar senare 
så hade grannens Västgötaspets mycket 
tydligt talat om att Rodja var i höglöp! 
Ringde då till uppfödaren  och talade 
om att det var dags för Rodja att paras! 
OK, hon kom och parningen gick bra 
fast Rodja var lite svårflörtad först! 

Det blev så småningom en kull om 3 
valpar …. Men veterinärerna sa att det 
var två valpar, jag bad att de skulle ul-
traljuda henne längre upp under revbe-
nen för där brukar tikarna ligga!  Hon 
skojar väl sa veterinären till min make!!

Nej sa han inte när det gäller hundar för 
då har hon rätt! Mycket riktigt blev det 
2 hanar och en tik en härlig kull och den 
sista kullen för mig! Tiken fick namnet
Wadsteinas Tuva Rodjadotter, hane nr 1 
fick namnet Wadsteinas Joker och hane 
nr 2 Wadsteinas Prins Snaer! Både Tuva 
och Joker har härliga valpar efter sig

Jag är stolt över min avel och stolt över 
mina idéer hur man kan beräkna olika 
saker på våra hundar!

Hälsningar från Karin Öst numera äld-
re pensionär och Kennel Wadsteinas 
finns inte mer!

Isländsk Fårhund är den härligaste ras 
jag har haft!

Foto av samtliga valpar: 
Ursula Brehmer. 

Uppe från vänster 
Wadsteinas Joker, 
Wadsteinas Tuva Rodja-
dotter,
Undre bilden 
Wadsteinas Prins Snaer
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Ett starkt minne är när Sigridur Péturs-
dóttir kom till Sverige, på initiativ av 
några uppfödare av rasen, för att göra en 
bedömning av våra svenska hundar och 
vi pratade stamtavlor och lade ut dem i 
långa rader på gräsmattan. De var hand-
skrivna och det fanns en hel del luckor 
och oklarheter som vi fick hjälp att reda 
ut. En ung dam var med Sigridur som 
elev, hon hette Stefania Sigurdardóttir 
och är numera en känd person inom is-
landshundsvärlden.

Ännu ett minne är från 1999 på Värm-
dö när vi för första gången fotade alla 
hundar för en färgbilaga. Inspirationen 
till detta kom från vad Karin Öst sett att 
man gjorde i Danmark 1998. Det roliga 
var att alla kom och ville fota sina hun-
dar, både utställare och även gästande

Jag började fotografera och studera 
stamtavlor. På den tiden fick man skriva 
allt för hand, det fanns ingen hunddata 
som jag kände till utan man fick samla 
in uppgifter muntligt och skriva ner. Jag 
började gå på utställningar och samla 
information ifrån kataloger och för att 
minnas hundarna tog jag bilder.  

  

Minnen från Elisabeth (Bettan) Folkeson:

Foto: Inge Bäckman
Julita 1995.

Foto: Elisabeth Folkeson
Iskristallens Spoi

Hur jag blev en del av SIFKs historia

Min dotter Meta köpte sig en valp 1991, 
det var Iskristallens Spoi. På rasutställ-
ningen -92 fick hon kontakt med flera 
uppfödare som intresserade sig för Spoi. 
Han fick para flera olika tikar och när 
valparna kom väcktes mitt stora intresse 
för rasen. Dels var ju valparna otroligt 
söta och trevliga men jag funderade på 
deras ursprung. 

Foto: Ingbritt Sannel
Karin och Elisabeth. Tavla på Bassi och Spoi.
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hundar. Det var en glad och positiv 
stämning kring fotograferandet och de 
flesta hundarna hade glada svansar. I 
Danmark har man inte vad jag vet orkat 
hålla detta med årlig färgbilaga vid liv, 
kanske för att det är så många hundar på 
deras utställningar, men jag gjorde det-
ta för SIFK t o m 2009 och därefter för 
mig själv fram t o m 2019. Även dessa 
senare bilder har jag lämnat till SIFK för
att publicera i tidningen. Det har även 
andra fotografer gjort vissa år så 21 färg-
bilagor har klubben kunnat presentera 
och förhoppningsvis blir det flera färg-
bilagor i framtiden och att yngre krafter 
fortsätter traditionen men jag hoppas 
kunna fortsätta så länge jag orkar.

Foto: Inge Bäckman - från 2001

Något annat som jag verkligen minns är 
utställningarna i Morokulien 2001. Då 
hade min man Kjell Åke blivit utställ-
ningsansvarig och SIFK samarbetade 
med Norska Isländsk Fårhundklubben 
och de ordnade en utställning var. Vi 
var ju mitt på gränsen mellan Norge och 
Sverige. Spännande utställningar, trev-
ligt föredrag på kvällen där man fick 
trängas för att få vara med och mycket 
god stämning mellan deltagarna.

Ett litet udda minne är paraden i Stock-
holm 28 maj 2003 då Islands ambassad

inbjöd till Islands dagurinn och hade 
bokat hela Kungsträdgården. Dagen 
till ära genomfördes en parad med is-
ländska hästar och en häst skänktes till 
kronprinsessan Victoria och hennes ar-
bete för handikappade. Isländska före-
tag presenterade sig i olika montrar och 
även SIFK deltog då med en monter och 
vi visade att Islandshunden kan använ-
das till mycket. Räddningshunden Ulv-
dalens Mimir och tjänstehunden Ulläl-
vas Skáti visades av sina mattar Gunilla 
Lekselius och Cecilia Trehn. Lydnads-
hundarna hoppade över ett hinder i form 
av Isländska flaggan och alla deltagande 
hundar blev mycket beundrade.

Foto: Elisabeth Folkeson
SIFK:s monter.

Foto: Elisabeth Folkeson
Hästparaden
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Alla utställningar som jag varit med om 
bär med sig olika minnen, en del väldigt 
goda andra mindre. År 2003 den 9 au-
gusti var den sista utställning jag fick 
uppleva tillsammans med min älskade 
make Kjell Åke. Han ville så gärna vara 
med men hans krafter räckte inte till 
allt han ville göra där i Saxtorp som ut-
ställningsansvarig men han var glad att 
få vara med på utställningen och träffa 
sina vänner och se alla hundar. Så därför 
är det en utställning jag aldrig glömmer 
utan gömmer i mitt hjärta.

Samma år i oktober höll SIFK en do-
markonferens på Bergby gård, Väddö. 
Det finns mycket att berätta om den men 
det tar för lång tid, Men något som fort-
farande får mig att le är dels minnet av 
minen hos de som provade att äta torka-
de delikatesser från Island men kanske 
allra mest hur det blev totalt strömav-
brott i gillestugan under förberedelserna 
för diskussionerna. En icke fungerande 
lampett orsakade avbrottet, proppen 
gick och ingen extra kunde hittas så man 
höll föredrag om islandshunden i mys-
belysning från mängder av värmeljus. 
Detta bidrog, tycker jag, till en alldeles 
särskilt trevlig stämning.

År 2004 deltog jag i mitt livs enda ut-
ställning med egen hund. SIFK:s utställ-
ning det året utspelade sig 4 september 
i Tjörnbropark på Tjörn. Jag visade min 
älskade Wadsteinas Bassi Kjarval. Han 
var väldigt duktig och jag var väldigt 
nervös. Jag kände mig som en sparv i 
tranedansen. Äntligen förstod jag riktigt 
hur utställare kan känna sig när de går 
in för att visa sin hund. Det var nog ödet

som bestämde att min lille gosse blev 
krypt och därmed kunde jag utan att 
skämmas endast ägna mig åt fotografe-
ring på alla kommande utställningar.

Under åren utvecklades mitt intresse 
från foton på utställningar till att bli en 
samlare av bilder på hundar i rasen. Jag 
knöt ihop mitt intresse för stamtavlor till 
att också kunna dokumentera hur de såg
ut. Jag ville kunna se hur utseende följ-
de i olika linjer, färger, svansansätt-
ning, öron o.s.v. År 2008 började mitt 
samarbete med mina vänner i nätver-
ket Bettans vänner och vi öppnade så 
småningom hemsidan Bettans Bilder 
för att ge alla intresserade en möjlighet 
att kunna ta del av bilder jag och andra 
samlat. Tanken är att den som köper en 
liten valp en dag kanske tycker att det 
är spännande att se hur valpens förfäder 
såg ut. I bästa fall kan man då kanske 
hitta t. ex mormorsmor bland bilderna. 

Denna hemsida har numera blivit mitt 
största intresse då jag inte längre har nå-
gon egen hund och det är mitt sätt att 
fortsätta stödja rasen och klubben som 
varit en mycket stor del av mitt liv se-
dan 1991. Jag kommer att fortsätta mitt 
arbete så länge jag orkar och har hälsan. 
Jag önskar klubben ett hjärtligt grattis 
till de 30 åren! 

Elisabeth ”Bettan” Folkeson

Foto: Elisabeth Folkeson
Islands dagurinn i Kungsträdgården. 
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Till minne av UlvdalensJarfi: 

Jarfi har tidigare varit med i nummer 3 
år 2000 och nr 2 år 2008. Som ni för-
står av det, är han inte i livet längre, 
men han är i våra tankar ändå. Jarfi 
blev 14 år gammal. Klipskare hund 
hade vi aldrig upplevt tidigare! Och 
inte bara snabbtänkt utan också väldigt 
social. Han ”vallade” hela vår familj (2 
vuxna och 6 barn) och hade fullt schå! 
Det skriver jag lite om i Islandshunden 
nr 2, 2008. Nu så har dock tankarna 
börjat komma igen. En liten islands-
hund skulle väl kunna pigga upp två 
aktiva pensionärer på 68 år...? 
  Malena Thunström

Foto: Hans-Åke Sperne

Foto: Från tidningen 2008.

Från minnen från förr till 
det som är aktuellt här och 
nu från ungdomssektionen:

Vill du visa upp vad du gör med din 
hund! 

Nu kan du få inloggning till vårt 
instagram under en vecka och lägga upp 
vad ni hittar på. 

Hör av dig till ungdom@islandshunden.
se. Du bör vara under 25 år.
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Vilken dag bästa vädret, bästa Kito, under-
bara 42 st får som fantastiska Ankie lät oss 
valla! 

Foto: Ankie Hermansson.

Från Vallningskommittén:

När detta skrivs så har vi framför oss en 
kurs i vallning hos Tony Söderlund på 
Stöde Vallgård den 12-13 juni. När du 
håller i tidningen så har kursen varit och 
vi berättar om den i nummer 3.

Det kommer också att ha anlagstestats 
2 hundar och vi har en hund som gjort 
ett vallarbetsprov HWT. För att se vilka 
hundar det är går du in på hemsidan un-
der rubriken vallning.

Privat träning från olika ekipage pågår 
för fullt. På bilden nedan är Lina Long-
berg och hennes Kito i full gång på Fä-
boda gård. Andra tränar på andra gårdar

att att  vallningskunskap  och det är glädjande att vi numer har 
flera ekipage som har kommit så långt i 
sin vallningskunskap att de kan starta på 
ett Vallarbetsprov (HWT).  

Vallning går att anpassa efter restrik-
tioner för Coronasmitta så vi kommer 
att ha ett KM den 29 juli och  officiellt 
vallanlagstest (NHAT) den 30 juli. Här 
hoppas vi på att man tar chansen och gör 
ett anlagstest för att se hur det är med 
vallanlagen hos just den egna hunden.

Vallanlag kan tyckas ointressant när man 
har en sällskapshund. Men vallanlagen 
ligger till grund för en samarbetsvillig 
hund som lyssnar in sin förare och det är 
vår ras ursprungliga arbetsområde.

Detaljer om  KM och NHAT finns under  
rubriken Medlemshelg på sidan 8. 
     
  Marie Lindström
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Utvärdering av RAS - vallning

Foto: Marie Lindström
Flisa vaktar fåren på bete.

Vallanlagstest
Ett säkert hjälpmedel för att bevara den isländska fårhundens mentala egenskaper för dess 
ursprungliga egenskaper/arbetsuppgifter, är att testa just de ursprungliga egenskaper som 
hunden använts till. Om inte hänsyn till detta tas kan typiska mentala egenskaper gå förlo-
rade.

Vallningsbeteende/vallningsarbete skall ses mot bakgrund av huruvida det kan bedömas 
som praktiskt användbart för bonden/fårägaren (även om önskemål/behov/förutsättning 
kan variera) för att vara verkligt användbara. 
Vallningsegenskaper är inget statiskt beteende som hundar automatiskt nedärver för att de 
är vallhundar. En del saker går att träna in men vallningsbeteendet är mycket en fråga om 
anlag.

Vallning är ett sammansatt beteende och för att kunna uttala sig om hunden har användbara 
vallningsanlag måste just dessa testas, direkt på djur. De egenskapsmässiga förutsättningar 
som krävs för ett användbart vallnings-arbete är; intresse för djuren/koncentrationsför-
måga, tryck/pondus och balans samt samarbete med förare.

Svenska Isländsk Fårhund Klubben har tidigare använt ett vallanlagstest utarbetat av Spe-
cial-klubben för Västgötaspets (SKV) och sedan 2015 en vallanlagsbeskrivning utarbetat 
av Cecilia Persson, vallningsfunktionär i klubben. Ett relativt enkelt anlagstest som enbart 
går ut på att konfrontera hunden med djur (får) och beskriva vad hunden gör. Hundägare 
och uppfödare rekommenderas att vallanlagstesta sina hundar i syfte att få ett gott statistisk 
underlag samt lokalisera hundar med goda vallanlag.

I samarbete med Svenska Kroppsvallarklubben (SvKV) har vi nu tillgång till ett officiellt 
vall-anlagstest ((FCI:s Natural Herding Aptitud Test NHAT) och ett officiellt vallarbetsprov 
(FCI:s Herding Working Test HWT).

Vallanlagstestet består av två delar, en social och en vallningsdel. För att få göra vallningsde-
len måste hunden bli godkänd i den sociala delen. För att få starta på ett vallarbetsprov krävs 
ett godkänt vallanlagstest enligt FCI regelverk och en rejält vallningstränad hund.
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Ett säkert hjälpmedel för att bevara den isländska fårhundens mentala egenskaper för dess ursprungliga 
egenskaper/arbetsuppgifter, är att testa just de ursprungliga egenskaper som hunden använts till. Om inte hänsyn 
till detta tas kan typiska mentala egenskaper gå förlorade. 
 
Vallningsbeteende/vallningsarbete skall ses mot bakgrund av huruvida det kan bedömas som praktiskt användbart 
för bonden/fårägaren (även om önskemål/behov/förutsättning kan variera) för att vara verkligt användbara.  
Vallningsegenskaper är inget statiskt beteende som hundar automatiskt nedärver för att de är vallhundar. En del 
saker går att träna in men vallningsbeteendet är mycket en fråga om anlag. 
 
Vallning är ett sammansatt beteende och för att kunna uttala sig om hunden har användbara vallningsanlag måste 
just dessa testas, direkt på djur. De egenskapsmässiga förutsättningar som krävs för ett användbart vallnings-
arbete är; intresse för djuren/koncentrationsförmåga, tryck/pondus och balans samt samarbete med förare. 
Svenska Isländsk Fårhund Klubben har tidigare använt ett vallanlagstest utarbetat av Special-klubben för 
Västgötaspets (SKV) och sedan 2015 en vallanlagsbeskrivning utarbetat av Cecilia Persson, vallningsfunktionär i 
klubben. Ett relativt enkelt anlagstest som enbart går ut på att konfrontera hunden med djur (får) och beskriva vad 
hunden gör. Hundägare och uppfödare rekommenderas att vallanlagstesta sina hundar i syfte att få ett gott statistisk 
underlag samt lokalisera hundar med goda vallanlag. 
 
I samarbete med Svenska Kroppsvallarklubben (SvKV) har vi nu tillgång till ett officiellt vall-anlagstest ((FCI:s 
Natural Herding Aptitud Test NHAT) och ett officiellt vallarbetsprov (FCI:s Herding Working Test HWT). 
Vallanlagstestet består av två delar, en social och en vallningsdel. För att få göra vallningsdelen måste hunden bli 
godkänd i den sociala delen. För att få starta på ett vallarbetsprov krävs ett godkänt vallanlagstest enligt FCI 
regelverk och en rejält vallningstränad hund. 
 
Officiellt vallanlagstest/arbetsprov 2010-2019 
 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 Totalt 
Officiellt 
vallanlagstest 
(NHAT) 

        9 6  

Officiellt 
vallarbetsprov (HWT) 

        1 3  

Officiellt 
vallprov klass1(IHT1) 

         2  

Arbetsbeskrivning 
ISIC-version 2018 

      2 6    

Officiellt SVKV 
vallanlagstest 

       6    

SIFK och SVKV 
inofficiellt 
vallanlagsbeskrivning 

   19 28 27 12 2    

  
 
Målsättning  
Verka för ett ökat intresse för vallanlagstest. 
Verka för att nå ett statistiskt underlag på ca. 100 testade hundar. 
Verka för att sammanställa protokollen för att kartlägga den isländska fårhundens vallnings-anlag.  
 
 

Målsättning: 
Verka för ett ökat intresse för vallanlagstest.
Verka för att nå ett statistiskt underlag på ca. 100 testade hundar.
Verka för att sammanställa protokollen för att kartlägga den isländska fårhundens vall-
ningsanlag. 

Foto: Marie Lindström
Västergårdens Alisa (Iza) vallar.

Foto: Marie Lindström
Får på Fäboda gård.
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Hej på er!
Äntligen har sommaren kommit med 
lite värme till oss! Vem trodde det efter 
den kalla våren. 

Äntligen ser vi även lite lättnader i 
restriktionerna, vilket gör det möjligt 
att kunna genomföra en träff här i vår 
Region Mitt. Tanken är att kunna ha en 
träff den 18 juli, detta givetvis om res-
triktionerna eller övrigt som har med 
Covid-19 inte ställer till det. 

Platsen är ej spikad ännu, vi kanske kan 
vara lite flexibla på det beroende på hur 
många som anmäler sig från olika stä-
der/orter. Men kanske Sundsvall/Öster-
sund med omnejd kanske?? 

Jag vet att det börjar öka med lite Islän-
ningar just här runt oss, det tycker jag 
är riktigt roligt! Jag hoppas ni alla har 
möjlighet att komma på träffen! 

VAD skulle ni vilja hitta på just denna 
dag? Föreläsning, med vem/om vad iså-
dana fall, bingo, tipsslinga, nån form av 

utställning, vandringsdag, ja bara fant-
asierna sätter begränsningar! Kom otro-
ligt gärna med idéer! 

För er i Västerbotten - ifjol blev det ju 
som sagt ingen planerad träff runt Vil-
helmina/Åsele m.o heller p.g.a Covid. 
Men under vecka 31 planerar jag att 
försöka få till en träff där någonstans i 
krokarna. Dag och plats ej spikad ännu, 
men under v.31 blir det iallafall  Och 
samma sak här - kom gärna med tips på 
vad vi ska fylla denna dag med!

Maila mig på mitten@islandshunden.se

Jag kommer att lägga ut mer fullstän-
dig information när allt är klart på både 
hemsidan och vår SIFK-facebooksida 
så håll utkik om du är nyfiken! 

Ha det så gott allihopa så hoppas jag vi 
hörs och ses på nåt vis i sommar! 

På bild; Jag och min kompis Brun på 
liten kvällspromenad och spanar in fåg-
larna längs vattnet, det var en hel del 
fåglar så ingen av oss hade dessvärre tid 
att titta in i kameran till mattes förtret.
                  Jenny Lindström
                 // Kram Otis med company

Från region mitt:

Foto: Jenny Lindström
Otis med company.
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Artikeln är skriven av Malin Araheimo.
Bilderna i artikeln är tagna av Malin Araheimo och Fredrik Niemi
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Lördag den 8 maj – Viltspårscup för Islänningar
Med samling i Årsunda i Gävleborgs län en solig förmiddag med uppspelta hundar, 
glada människor och en härlig stämning började vår dag. 

På plats fanns även två duktiga domare, Gunilla och Yvonne, som trots våra prat-
glada hundar lyckades med konsttycket att, på ett pedagogiskt och tydligt vis, för-
medla dagens innehåll för de som skulle göra anlagsprov och de som skulle tävla i 
öppen klass.

De flesta skulle genomföra ett anlagsprov och trots våra många frågor, det blir ju 
gärna det när man är nybörjare, så svarade våra domare med stort tålamod och när 
så alla hundar var registrerade och chiplästa bar det iväg ut i skogen.
Gävleborg har fantastiska skogar och 
vartefter ekipagen blev klara bar det 
iväg ännu längre in i skogarna och i 
slutet av en skogsväg öppnade sig en 
glänta och där låg en timrad jaktstuga 
som skulle ha kunnat vara tagen ur en 
sagobok. Lina och Hanna var på plats 
för att ta emot alla deltagare med grill-
korv, tillbehör och go’fika

När klockan så närmade sig lunch var alla åter och vi skulle nu få resultatet av våra 
ansträngningar och det var med stor glädje vi fick veta att alla åtta ekipage som 
genomfört anlagsprovet var godkända och de tre som tävlat i öppen klass hade nu 
fördelats från vinnare till tredjeplats och samtliga deltagare fick nu belöna sig vid 
det stora prisbordet där flera sponsorer bidragit.

Sponsorerna var:
Elvira Janson. Artist, 
Country_butiken,A-
delsö, 
Luddhund, Sorunda, 
Tandläkare Hanna Mar-
levi Larsson, 
Håbohundcenter, 
Hundshopen Forshaga, 
Göran Anderson, 
Åke och June Hedfors, 
Sangilak AB Prisbord med väktare
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Här kommer deltagarförteckningen 
och placeringarna:

Prispallen i Championklassen:
1:a Sweet’n Loud Stella 
2:a Lappbergets Táta 
3:a Brytarspetzens Eros
 
Prispallen i anlagklassen:
1:a Sweet’n Loud Storm 
2:a Keilafells Bardi Arnsteinson 
3:a Keilafells Drifa Bjarkidottir 
På delad 4:e plats 
-Sweet’n Loud Sniff Islakkurson
-Svenska Engårdens Baldur
-Keilafells Bangsi Arnsteinson 
-Cirbiztias Aragorn 
-Thor-Erosson

Hanna med Blaze  - Får man inte tävla kan man hjälpa 
till med korvgrillningen!

Tack till alla deltagare men den största 
kramen vill vi nog alla ge till Lina Long-
berg som fick dagen att hända och för 
den tid och det engagemang hon lagt ner 
för den skulle bli av.

Det blev en av de där dagarna man skul-
le vilja lägga i en burk och spara bara för 
att då och då kunna skruva av locket och 
få uppleva en lite smula av det igen. 

Text: Anette Olkerud.
Foto: Lina Longberg. 
Förutom sista bilden på Lina själv och Kito. 
Här är fotografen okänd.
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3:e brevet från Toste:
Hej Alla Kompisar!
Kommer ni ihåg att jag berättade i mitt förra brev att jag spårat med husse? Hur som 
helst, jag gillar att spåra med husse och en dag, för inte så länge sen, så fick jag åka 
jättelångt med bilen och när vi kom fram så träffade jag massor med Islänningar 
som också gillar att spåra. 

Matte sa att det var som att hamna mitt i SM i tinnitus men vi var ju bara glada att 
se varandra och om man ska göra sin röst hörd när man är så många så gäller det 
att ta i lite.

Som om vi inte åkt långt nog med bilen så skulle det väl åkas ännu längre innan jag 
äntligen fick komma ut och leta rätt på mitt spår. Jag följde spåret hela vägen och 
husse blev så där glad så att det nästan var lite pinsamt å det var tur att vi var nästan 
ensamma. Tydligen så hade jag gjort ett anlagsprov. Jag har ingen aning om vad det 
betyder heller men om husse blir glad av det så blir jag glad för hans skull.

När vi följde spåret så hade vi lämnat matte med bilen och det visade sig att man inte 
kan lämna henne ensam många minuter innan hon ställer till och den här gången 
hade hon kört ner bilen i en massa lera och när den skulle upp därifrån så lerade 
hon hela sig, halva mig och det mesta av bilen. Tänk att man måste passa de där 
människorna hela tiden för att de inte ska ställa till en massa! 
Alla mina kompisar som var där hade 
också klarat sitt anlagsprov, vi frågade 
varandra om någon visste vad det hand-
lade om men det var det ingen som gjor-
de. Tydligen är det en så´n där männ-
iskogrej men det spelar ju ingen roll om 
vi får vara i skogen och ha roligt. Några 
hade tävlat också men de visste inte hel-
ler vad det handlade om så vi släppte den 
frågan också och fortsatte att konversera 
varandra så gott det gick men det var ett 
fasligt hyssjande och tystande från våra 
människor så vi pausade lite då och då 
för att de skulle bli nöjda.

Jag blev rejält trött av den här dagen så när jag fick hoppa in i bilen igen så trodde 
jag att det var dags att åka hem och sova men se där misstog jag mig för när bilen 
stannade så var vi hemma hos några av mina favoritmänniskor! Matte säger att 
den minsta människan är ett barnbarn och så kan det nog vara. Jag bryr mig inte 
så mycket jag bara älskar att få hänga med honom. Vi har så roligt tillsammans så
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tröttheten liksom blåste bort. Det är ju fantastiska de där små människorna, inte alls 
lika stökiga och besvärliga som de stora.

På vägen hem försökte jag fråga matte om det var långt kvar innan vi var hemma 
men hon sa bara att jag skulle vara lite tyst och lägga mig ner och vila. 

Dagen efter nöjde jag mig med att gå ut och rasta mig i den allra närmaste skogen 
och sen gick jag in och sov. Man måste ju tänka på att man har ett jobb att sköta i 
veckorna också så då gäller det att vila mellan varven. 

Det går bra på jobbet och vi 
blir alla så glada när vi ses 
men en dag fick jag stanna 
hemma och det var tur det för 
det blev så väldigt varmt ute. 
På morgonen var det svalt 
och skönt men så vips blev 
det alldeles för varmt för att 
man ska orka göra någonting 
så en dag hemma med husse i 
svalkan var inte så dumt.

Vila när det är för varmt och akta er för huggormar! 
Vi hörs!
//Toste

Text och samtliga foton i artiekln. 
Anette Olkerud.
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Vi har fått in en hel del bilder till om-
röstningen av kalenderbilder för 2022 
års kalender. Jätteroligt att så många 
nappade på att skicka in bilder. Det bor-
gar för att vi kommer att få en fin kalen-
der även nästa år.

Alla bilder som har skickats in hade ty-
värr inte rätt format eller kvalité men vi 
har bett att få ha kvar dessa bilder till 
tidningen. Här vill vi också ha ett brett 
urval av hundar med.

Själva omröstningen går till så att varje 
medlem och familjemedlem får rösta på 
3 olika bilder. Man får inte lägga fler rös-
ter på samma bild och man får inte rösta 
på sina egna bilder.

Bildtävling till kalendern 2022.

Varje bild har ett nummer som man rös-
tar på. Man mejlar in sin röstning till 
tidningen@islandshunden.se. 

Den bild från varje fotograf som fått flest 
röster kommer med i en första uttagning 
till kalendern. Det är för att vi ska få så 
stor spridning av hundar och fotografer 
som möjligt. 

Utav de bilder som kommit med i första 
uttagningen får de 13 med flest röster 
bilda kalender. En är för utsidan.

Alla övriga bilder som varit med i röst-
ningen kommer att vara med i ett foto-
montage längst bak i kalendern.

11 22 33

44 55 66

77 88 99
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Nu är det bara för er att rösta 
fram de bilder ni vill ska få repre-
senera var sin månad i kalendern 

kanske Milou vill säga. Foto: Sofie Lund
Milou

Röstningen pågår till den 28:e juli.
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Foto: Marie Lindström
Blåfjell på Island.

Foto: Martina Persson
Bjarki
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                           Sverige

             Porto betalt

Tidningsretur:

SIFK
c/o Hanna Welling
Västängsvägen 78
796 91 Älvdalen 

B

Foto: Jenny Hellman

Vi önskar alla medlemmar och deras hundar en riktigt härlig sommar.
Kanske är Happy och Kira på väg till medlemshelgen. Liftar från mjölkpallen.


